
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. november 17. 

. 

 

Nyomtatott és online sajtó 
 

          

Orbán Viktor: a következő évek a szuverenitásunk megvédéséről fognak szólni 
2023. november 16. – MTI, Magyar Nemzet, PestiSracok, Hirado.hu, ORIGO 

Orbán Viktor miniszterelnök csütörtökön a Karmelita kolostorban fogadta a Magyar Diaszpóra 

Tanács tagjait; köszöntőjében és az azt követő kötetlen beszélgetésen is a Magyarország 

biztonságát és szuverenitását fenyegető veszélyekről volt szó - tájékoztatta az MTI-t Havasi 

Bertalan, a miniszterelnök sajtófőnöke. A kormányfő szerint az előttünk álló 10-15 év a 

szuverenitás védelméről fog szólni, nemcsak Magyarországon, hanem a világ számos más 

térségében is. Nagy vita várható az Országgyűlés elé kerülő szuverenitásvédelmi törvényről, de 

világos tilalmakat kell felállítanunk ahhoz, hogy ne lehessen külföldi pénzzel befolyásolni a 

magyar választásokat - mondta. További feladatként jelölte meg, amelyhez szintén kérte a 

magyar diaszpórát képviselő küldöttek támogatását, hogy "Magyarországot őrizzük meg a világ 

egyik legbiztonságosabb államának a mostani háborús, migrációs kihívások közepette is". 

 

Novák Katalin: mi írjuk a jövőt, nem az előrejelzések 
2023. november 16. – MTI, MagyarNemzet, Hirado.hu, Demokrata, MagyarHírlap 

Kezünkbe kell vennünk a jövő alakítását, nekünk kell írnunk a jövőt, nem az előrejelzéseknek. 

Demográfiai fordulatra van szükségünk. Csökkenő népességű nemzetből gyarapodóvá kell 

válnunk - hangsúlyozta Novák Katalin köztársasági elnök a Magyar Állandó Értekezlet és a 

Magyar Diaszpóra Tanács tagjainak rendezett eseményen csütörtökön a Parlamentben. 

Kiemelte: a magyarság zsugorodása nem egy olyan folyamat, amit ne tudnánk megállítani, 

hanem épp ellenkezőleg. "Megálljt kell parancsolnunk a magyarság zsugorodásának, és 

gyarapodóvá kell válnunk" - mutatott rá a köztársasági elnök. Úgy fogalmazott, a Kárpát-

medence lehet az a bölcső, amely a gyermekeket ringatja. "Legyen tehát a Kárpát-medence a 

forrása az élet továbbadásának" - emelte ki Novák Katalin. Emlékeztetett: 30 év alatt 

Magyarország lakossága több mint 700 ezerrel, a romániai magyarok száma több mint 600 

ezerrel csökkent, Szerbia magyarsága megfeleződött, ahogy Horvátországé is. Hozzátette: 

Ukrajnában már népszámlálást sem tartanak, de valószínűleg onnan sem kapnánk 

szívderítőbb számokat. 

 

Semjén Zsolt: itt az ideje, hogy végre előny legyen, ha valaki magyar 
2023. november 16. – MTI, Hirado.hu, Ma7.sk, Krónika, Transtelex.ro, Maszol, MagyarHírlap, 

Népszava 

Száz évig hátrány volt, hogy valaki magyar, itt az ideje, hogy végre előny legyen - jelentette ki 

Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes a Magyar Diaszpóra Tanács XII. ülésén csütörtökön 

Budapesten. Kiemelte: 2010-ben az alapoktól tudták újragondolni majd újraszervezni a világ 

magyarságát érintő politikát, a kihívásokat lehetősséggé változtatták. A politikus a magyar 
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állam értelmének és céljának nevezte, hogy a magyar nemzet fennmaradjon és minden magyar 

életminősége javuljon. Akkor és csak akkor tud a magyar nemzet csonkítatlanul fennmaradni, 

ha minden nemzetrésze fennmarad - húzta alá Semjén Zsolt, aki egy háromlábú székhez 

hasonlította a magyarságot. Az egyik láb az anyaországi magyarság, a másik a Kárpát-medence 

magyarsága, míg a harmadik a diaszpóra magyarsága, és ha bármelyik láb kiesik vagy eltörik, 

felborul a szék - mondta. Semjén Zsolt kiemelte: nem azért vagyunk világnemzet, mert az 

akartunk lenni, hanem mert a történelem viharai - Trianon tragédiája, a két világháború, a náci 

és kommunista diktatúra, a levert 56-os forradalom - miatt azzá váltunk. 

 

Kövér László: esély nyílik az elveszített 20. század után, hogy megnyerjük a 21. 

századot 
2023. november 16. – MTI, Hirado.hu, Demokrata, MagyaHírlap, MagyarNemzet 

A válságok mindig tartogatnak kedvező kimeneteli lehetőségeket is, ezért a magyarok számára 

esély nyílik arra, hogy az elveszített 20. század helyett megnyerjék a 21. századot - mondta 

Kövér László, az Országgyűlés elnöke csütörtök este a Parlamentben. Az Országgyűlés elnöke 

a Magyar Állandó Értekezlet és a Magyar Diaszpóra Tanács tagjainak rendezett fogadáson 

köszöntőjében kiemelte: miként a bennünket körülvevő valóságos és virtuális csatazajból is 

érzékelhető, a korábbi híresztelésekkel ellentétben a történelem nem ért véget, sőt napjainkban 

veszélyesebben robog tovább az időben, mint az eddigi életünkben bármikor. Kövér László azt 

mondta, a híresztelésekkel ellentétben a külhoni magyarság számára az etnikai politizálás sem 

veszítette el a létjogosultságát, olyannyira nem, hogy Európában napjainkban az etnikai 

politizálás - azaz a nemzeti érdekérvényesítés - nem csak a nemzeti kisebbségek, hanem a 

nemzeti többségek számára is létszükségletté vált. 

 

Miniszterelnökség: elindult a Hazaváró portál 
2023. november 16. – MTI, MagyarHírlap, Demokrata, MagyarNemzet, Ma.hu 

A külföldről hazatérést támogató közigazgatási szolgáltatáscsomag részeként elindult a 

Hazaváró portál - jelentette be Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes a Magyar Diaszpóra 

Tanács csütörtöki ülésén - közölte a Miniszterelnökség az MTI-vel. Közleményükben azt írták: 

a kormány a Kárpát-medencében élő magyarság mellett kiemelt figyelmet fordít a Nyugat-

Európában és a diaszpórában élő magyarok helyzetére is. A 2010-es évek közepe óta egyre 

gyorsul a visszavándorlás Magyarországra, a hazatérők száma ma már tartósan meghaladja 

évente a 20 ezret. A kormány támogatni és erősíteni szeretné ezt a folyamatot, ezért a 

hazatérést segítő, több élethelyzetre megoldást nyújtó átfogó szolgáltatáscsomag bevezetéséről 

döntött - tudatták. A csütörtöktől működő Hazaváró portál, a hazavaro.gov.hu közérthető, 

egyszerűen kezelhető honlap, amely a hazaköltözéssel összefüggő teendőkre áttekinthető 

módon kínál válaszokat, és több esetben lehetővé teszi egyes ügytípusok elektronikus 

előkészítését és elindítását is - ismertették. 
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Közigazgatási átszervezés: a kormányfő szerint nem kell feltalálni a 

spanyolviaszt, az RMDSZ alulról építkezne  
2023. november 16. – Krónika, maszol.ro 

Marcel Ciolacu miniszterelnök csütörtökön kijelentette, hogy Románia nem tarthatja fenn 

többé a közigazgatás jelenlegi, még a kommunista rendszer idejéből fennmaradt struktúráját, 

mert így az állam „a saját súlya alatt fog összeroppanni”. Ciolacu az ország közigazgatási 

átszervezéséről szóló konferenciára küldött üzenetében azt írta, Románia jelenlegi 

közigazgatási felosztása 1968-ból származik, és a 41 megye, valamint a fővárosi kerületek 

felügyelőségei, ügynökségei, igazgatóságai és hatóságai valósággal „megfojtják” az államot. 

Ugyanezen a konferencián az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője úgy vélekedett, hogy életképes 

kritériumok alapján kell megvalósítani a közigazgatás átszervezését. Cseke Attila arra hívta fel 

a figyelmet a rendezvényen, hogy a közigazgatás helyi és központi szinten egyaránt 

közszolgáltatásnak minősül. „Úgy kell a közigazgatásra gondolni, mint az iskolákra, a 

kórházakra, vagy a közutakra. Egy iskolától, egy kórháztól sem várja el senki, hogy profitot 

termeljen, nem ez a célja. Azért építünk utakat, hogy közlekedjen rajta az állampolgár, ez nem 

egy cég által nyújtott szolgáltatás, nem nyereséges.  

 

„Síkideg” lett Ciolacu az ukrajnai moldáv nyelv és irodalom tankönyvektől, de azt 

mondja, csak logisztikai problémáról van szó  
2023. november 16. – Krónika 

„Síkideg” lett Marcel Ciolacu miniszterelnök, amikor kedd este értesült arról, hogy Ukrajnában 

egy Moldáv nyelv, illetve egy Moldáv és egyetemes irodalom című tankönyvet küldtek 

nyomdába, ezért sietett tisztázni a helyzetet. Szerda esti televíziós nyilatkozata szerint pedig 

mindössze logisztikai problémáról van szó egy háborúban álló országban, és nem arról, hogy 

az ukrán fél ne tartaná magát a megállapodáshoz, miszerint mostantól az Ukrajnában élő 

román kisebbség nyelve hivatalosan is a román, nem a moldáv. Elmondása szerint az ország 

egyes részein már módosították is a tankönyveket. Marcel Ciolacu miniszterelnök szerda este 

az Antena 3 hírtelevízióban magyarázta el, milyen lépéseket tettek annak érdekében, hogy 

Ukrajnában a moldáv helyett a román nyelvet ismerjék el hivatalosan. „Amikor az ukrán 

miniszterelnök Bukarestben járt nálam, megbeszélést folytattunk a moldáv nyelvről, és ezt 

prioritásként határoztuk meg a román napirendben” – mondta Ciolacu, hozzátéve egyúttal, 

hogy „Ukrajnának más prioritásai vannak”.  

 

Kísért Ceauşescu szelleme: minden reggel elénekeltetné a román himnuszt az 

iskolákban Máramaros megye prefektusa  
2023. november 16. – Krónika, maszol.ro 

Kezdjenek minden reggelt a román himnusz eléneklésével – erre kéri Rudolf Stauder, 

Máramaros megye prefektusa az általános iskolák tanárait az intézmény kommunikációs 

osztálya által csütörtökön kiadott közlemény szerint. „A román oktatás az idők során 

bebizonyította, hogy mélyen tisztában van a diákok személyiségének formálásában betöltött 
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szerepével, és hogy igényt tart arra, hogy megismerjék a történelmet, hogy népként határozzák 

meg magukat, és hogy kiemeljék a román kultúrát és értékeket. Az iskola a legfontosabb 

képzési, oktatási és kulturális intézmény, amely a hiteles értékek ápolásával és közvetítésével 

felelős a nemzeti identitás megőrzéséért. A román zászló kitűzéséről, a nemzeti himnusz 

elénekléséről, valamint a román címerrel ellátott pecsétek hatóságok és intézmények általi 

használatáról szóló 1994/75-ös számú törvény rendelkezéseivel összhangban a prefektus 

emlékeztet arra, hogy az általános és középiskolákban a mindennapos tanítási nap kezdetén 

fontos elénekelni a himnuszt, az Ébredj, román című dalt.  

 

Winkler Gyula: Nagy az RMDSZ szórványszervezeteinek felelőssége 
2023. november 16. – maszol.ro, Nyugati Jelen 

Nagy a felelősség az RMDSZ szórványszervezetein, a jövő évi választássorozat sikeréhez a 

szórványban élő magyarok cselekvő akaratára, összefogására is szükség van – emelte ki 

Winkler Gyula szerdán, Budapesten, ahol a Kárpát-medencei Magyar Képviselők Fóruma 

(KMKF) Szórvány–diaszpóra munkacsoportjának ülésén vett részt. „A 2022-es romániai 

népszámlálás eredményei csak azt igazolták, amit mi, a szórványban dolgozók nap mint nap 

tapasztalunk munkánk során: mindenhol Erdélyben és a Bánságban csökken a magyar 

szórványközösség létszáma. Ez a tény nagy felelősséget ró az RMDSZ szórványszervezeteire. 

Meg kell szólítanunk minden magyart, a legkisebb közösséget is felkeresve, hogy megerősítsük 

magyarként való megmaradásába vetett hitét. A 2024-es év külön feladatot fogalmaz meg a 

magyar szórványközösségek számára. Június 9-én az unió minden országában európai 

parlamenti választásokat tartanak. 

 

A kolozsvári karácsonyi vásár szervezőjének megint meggyűlt a baja a magyar 

felirattal 
2023. november 16. – Krónika 

A kolozsvári önkormányzatnak sehogyan sem sikerül zöld ágra vergődnie a karácsonyi vásár 

feliratozásával. Az előző években sorozatosan elmaradt a magyar feliratok kihelyezése, most 

azonban részben megoldódott a probléma, de csak részben. A korábbi években is állandó 

problémát szült a kolozsvári karácsonyi vásár feliratozása, ugyanis a helyi önkormányzat által 

megbízott szervező cég következetesen „elfelejtette” a magyar feliratok kihelyezését, s erre csak 

utólagos figyelmeztetés és a sajtóvisszhang hatására került sor, de akkor is csak 

délmegoldásként. Miután tavaly lejárt a korábbi szervezővel kötött keretszerződés, a kolozsvári 

polgármesteri hivatal az Untold Fesztivált is szervező cégre bízta a karácsonyi vásár 

megszervezését. Arról is szó volt korábban, hogy az előző keretszerződés hiányosságát – 

történetesen azt, hogy nem volt kitétel a többnyelvű feliratozás – pótolni fogják, hogy ezután 

ne legyen gond a román és az angol mellett a magyar kiírás sem. 
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Kiemelten figyel a fiatal kutatókra a tudományosság – Számos szakterületet lefed 

a Magyar Tudomány Napja Erdélyben  
2023. november 16. – Krónika 

Ünnepel a tudományos világ: november 17-én tartják Kolozsváron a Magyar Tudomány Napja 

Erdélyben fő rendezvényét. Bitay Enikő mérnök-informatikus, akadémikus, a szervező Erdélyi 

Múzeum-Egyesület (EME) elnöke a Krónikának elmondta: a sokrétű, számos szakterületre 

kiterjedő rendezvénysorozat a fiatal kutatók munkáját kiemelten előtérbe helyezi. A 23 erdélyi 

tudományünnepi rendezvény közül 12 Kolozsváron zajlik, a többi más városokban: 

Csíkszeredában, Gyergyószentmiklóson, Marosvásárhelyen, Nagybányán, 

Sepsiszentgyörgyön, valamint Temesváron.  

                        
Brunczlík Viktor: Nem mindegy, hogy az a magyar generáció, amely most 

Somorján felnő, milyen úton indul el 
2023. november 16. – ma7.sk  

Október végén elnököt váltott a Via Nova Somorja Ifjúsági Csoport. A 2015 szeptembere óta 

hivatalban lévő, alapító elnököt, Méry Jánost Brunczlík Viktor, az Esterházy Akadémia 

hallgatója, a somorjai Corvin Mátyás Alapiskola matematika-informatika szakos tanára 

váltotta. Vele beszélgettünk. "Másodikos gimnazista voltam akkoriban. Méry János barátomat, 

a Via Nova Somorja alapító elnökét ekkor ismertem meg. Az MKP a 2016-os parlamenti 

választásra készült, én segédkeztem a kampány előkészületeiben. Jánossal aláírásokat 

gyűjtöttünk egy petícióhoz, majd szórólapokat hordtam szét. A választások után megvitattuk a 

közügyeket, Méry Jancsi elmondta, miről szól a Via Nova és mi a szervezet célja. 17 évesen 

nagyon megtisztelő és egyben felemelő volt számomra, amikor a Via Nova elnöke azt mondta, 

Somorján és az ifjúsági szervezetben olyan emberekre van szükség, mint amilyen én is vagyok. 

 

Ismét remekeltek a kis kutatók – Tudományos Diákkonferencia Szencen 
2023. november 16. – ma7.sk  

Hatodik alkalommal került sor november 15-én a Tudomány Hete rendezvénysorozat 

keretében a Szenci Molnár Albert Alapiskolában Szencen a természettudományi 

diákkonferencia megszervezésére. A diákkonferencia résztvevői a régió magyar tannyelvű 

alapiskoláiból jöttek, hogy ezúttal is számot adjanak tudásukról. Idén hat kisdiák osztotta meg 

a zsürivel, valamint a jelenlévő tanárokkal és diákokkal kutatásai eredményét felnőtteket is 

meghazudtoló magabiztossággal. A konferenciabizottság tagjai ezúttal is Mészáros Alajos 

professzor, Hamerlik László egyetemi oktató, aki egykoron maga is a Szenci Molnár Albert 

Alapiskola tanulója volt és Fedorová Jana, a szenci múzeum munkatársa voltak. A kis kutatók 

között többen is voltak, akik nem első ízben vettek részt a tudományos diákkonferencián, és 

öröm volt látni, mennyivel nagyobb rutinra tettek szert az előző évekkel összehasonlítva 
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előadásmód és a kutatási módszerek alkalmazása tekintetében is, amit a remek prezentációik 

is bizonyítottak. 

 

A füleki II. Koháry István Alapiskola modern, inkluzív intézménnyé válhat 
2023. november 16. – ma7.sk  

Legutóbbi ülésükön a füleki önkormányzat képviselői jóváhagyták egy hárommilliós projekt 

támogatására és társfinanszírozására vonatkozó pályázat benyújtását. Az átfogó projekt célja a 

magyar tannyelvű II. Koháry István Alapiskola modern, digitális és inkluzív oktatási 

intézménnyé alakítása. Amennyiben a pályázat sikeres lesz, a régió egyik legnagyobb 

iskolájának rekonstrukciója jövőre valósulna meg. Anderko Erika, a Stratégiai és Fejlesztési 

Alosztály vezetője elmondta, a projekt fő célja a minőségi és inkluzív oktatáshoz való hozzáférés 

javítása. A város ezt szeretné elérni a projekttel, amely megfelelő iskolai helyiségek 

kialakítására, az intézmény felszereltségi és technológiai hátterének megteremtésére fókuszál. 

A projekt az épületek teljes szigetelését, az összekötő folyosó, az iskolai étkezde konyhájának 

és a kazánháznak a felújítását, a fűtésrendszer korszerűsítését, egy modern felszereltségű 

kültéri tanterem építését, a sportpályák felújítását, valamint új informatikai berendezések és 

kompenzációs segédeszközök beszerzését irányozza elő. 

 

Mózes: Nem lehet örökké háttérbe szorítani a magyar érdekeket 
2023. november 16. – ma7.sk  

A kormány programnyilatkozatát, amelyről jelenleg is folyik a parlamenti vita, az ellenzéki 

pártok többponton is kifogásolják. A Szövetség párt is megfogalmazta a vele szembeni 

kifogásait, a párt elnöke, Forró Krisztián szerint újfent bebizonyosodott, hogy a felvidéki 

magyarság megmaradása továbbra is csak a Szövetségnek fontos. November 16-án Mózes 

Szabolcs, a párt alelnöke tartott sajtótájékoztatót a kormányprogram kapcsán, amelyen a 

parlamenti vita alatt álló programnyilatkozat három területét: az infrastrukturális fejlesztést, 

az oktatást és a kultúrát vette górcső alá a dél-szlovákiai magyarság érdekeit szem előtt tartva. 

Mint mondta, a kormányprogramról általánosságban elmondható, hogy nagyon terjedelmes, 

viszont kevésbé ambiciózus, és viszonylag kevés konkrétumot tartalmaz, ami egy elszalasztott 

lehetőséget jelent arra, hogy Szlovákia négy év múlva, élhetőbb hely legyen, nemcsak a 

szlovákok, hanem a magyar közösség számára is. 

 

Harmadik alkalommal osztották ki a Pogány Erzsébet-díjat 
2023. november 16. – felvidek.ma  

A Szövetség a Közös Célokért (SZAKC) társulás november 16-án a rimaszombati 

Kastélypanzióban rendezte meg a néhai igazgatójáról elnevezett díj ünnepi átadását. A Pogány 

Erzsébet-díj harmadik évfolyamának posztumusz díjazottja Laczkó Lajos, míg díjazottja Győri 

Margit lett. A Pogány Erzsébet emlékére, életpályája iránti tiszteletből alapított díj átadása 

Krasznahorka büszke vára dallamaival vette kezdetét, melyet tárogatón Agócs Sándor játszott, 

akinek az előadásában felcsendült még a Csínom Palkó című dal is. Az eseményen 

megkülönböztetett tisztelettel köszöntötték a Pogány család tagjait: Pogány Tibort és Németh 
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Emmát. A Szövetség a Közös Célokért társulás által megalakított héttagú kuratórium az idei 

évben harmadik alkalommal adta át ünnepélyesen a Pogány Erzsébet-díjat az arra 

legérdemesebb személyeknek. A díj odaítéléséről döntő kuratórium tagjai a következők: Fekete 

Irén elnök, Hideghéthy Andrea titkár, valamint Pogány Tibor, Csémi Szilárd, Bárdos Gyula, 

Ladányi Lajos és Mézes Rudolf. 

 

Így öröklődik a magyarság 
2023. november 16. – Új Szó 

A Statisztikai Hivatal (ŠÚ SR) legfrissebb tanulmánya számos érdekes tényezőre mutatott rá 

az egy háztartásban élő szlovákiai családok nemzetiségi kérdéseivel kapcsolatban. Kiderült 

például, hogy a szlovák–magyar vegyes házasságban élő szülők gyermekei mekkora arányban 

lesznek szlovák nemzetiségűek, illetve az is nyilvánvalóvá vált, hogy két magyar nemzetiségű 

személy házasságából nem feltétlenül magyar gyermekek kerülnek ki. Az adatok fontos 

tanulságokkal szolgálhatnak a szlovákiai magyar közösség asszimilációjáról. Lapunk felkereste 

Óvári Krisztiánt, a hivatal népszámlálási részlegének elemzőjét, aki egyben a tanulmány egyik 

szerzője is, és rákérdeztünk a tisztán magyar, illetve a szlovák–magyar vegyes házasságokat 

érintő legérdekesebb adatokra. Óvári mindenekelőtt hangsúlyozta, a kutatásban feltüntetett 

adatok kizárólag az egy háztartásban élő családtagokra vonatkoznak, a külön élő családok 

tagjaival egy további tanulmányban szeretne foglalkozni. 

                  
Kiírták a tartományi parlamenti választásokat 
2023. november 16. – PannonRTV 

Feloszlatták a tartományi parlamentet, majd Momo Čolaković házelnök kiírta a vajdasági 

parlamenti választásokat. A tartományi parlament 28. ülésén egy napirendi pont szerepelt 

mégpedig a vajdasági képviselőház feloszlatásáról szóló határozat. A 108 jelenlevő képviselőből 

95-en támogatták a döntést, 4-en ellene voltak, míg 9 képviselő nem élt szavazati jogával. A 

tartományi választások kiírását az indokolta, hogy célszerű azt a köztársasági parlamenti 

választásokkal egy időben, vagyis december 17- én megtartani, ugyanis ez költséghatékonyabb 

és technikailag is könnyebben kivitelezhető. Az ülésen a Szerb Haladó Párt és a Vajdasági 

Magyar Szövetség támogatta a határozatot, a Szerb Radikális Part, a Remény Koalíció és a 

Vajdasági Front ellene szavazott. A tartományi parlamenti választásokat jövő év május 2-án 

kellett volna megtartani. 

 

A vajdasági oktatási hálózat fejlesztését támogatja az MNT 
2023. november 16. – PannonRTV 

Az oktatási hálóra összesen mintegy 100 millió forint keretösszeget biztosítottak. 

Nagy érdeklődés övezi a zentai Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium és Kollégiumot. A Magyar 

Nemzeti Tanács segítségének köszönhetően, pedig új kollégiummal bővülhet az intézmény. Az 

ehhez szükséges tervdokumentáció elkészítéséhez ad támogatást az MNT. Csikós Pajor Gizella, 

V
a

jd
a

sá
g

 
Fe

lv
id

é
k

 

https://ujszo.com/kozelet/igy-oroklodik-a-magyarsag
https://pannonrtv.com/rovatok/politika/kiirtak-tartomanyi-parlamenti-valasztasokat
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/vajdasagi-oktatasi-halozat-fejleszteset-tamogatja-az-mnt


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. november 17. 

. 

 

igazgató, Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium és Kollégium, Zenta: „Ebből az eszközből a 

leendő új kollégiumnak, tehát a Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium és Kollégium új 

épületének a tervdokumentációját tudjuk elkészíttetni, aminek alapján elkészülhet egy olyan 

épület, amely egyrészt a bolyais diákok, másrészt pedig más zentai középiskolák diákjainak is 

az elhelyezésére szolgálhat és ezzel gyakorlatilag egy épületben és egy helyen, egy modern 

környezetben tanulhatnak majd tovább mindazok a diákok, és főként a magyar ajkú diákok, 

akik Zentát választják a középiskolai tanulmányaik helyszínéül, illetve a mi iskolánkat, ahol 

matematikában, számítástechnikában és képzőművészetben tehetséges gyermekeket oktatjuk 

és nevelünk.” 

 

Pénteken gyűjti az aláírásokat a tartományi jelöltlista állításához a VMSZ 
2023. november 16. – PannonRTV 

Holnap több mint 50 helyszínen várják azokat, akik aláírásukkal támogatnák a párt indulását 

a tartományi választásokon. A Vajdasági Magyar Szövetség pénteken gyűjti a tartományi 

jelöltlista állításához szükséges támogató aláírásokat. Akik aláírásukkal támogatnák a párt 

indulását a tartományi választásokon, a következő helyeken tehetik meg 

 

Felsőoktatási kerekasztal Újvidéken 
2023. november 16. – PannonRTV 

Felsőoktatási kérdésekről tartottak kerekasztal-beszélgetést szerda este az újvidéki Európa 

Kollégiumban. Szó esett a kollégiumi ellátásról, a szórakozási lehetőségekről és a Magyar 

Nemzeti Tanács felsőoktatási ösztöndíjprogramjáról is. Dávid Andor az Újvidéki Egyetem 

Bölcsészettudományi Karának Magyar Nyelv és Irodalom Tanszékén tanul, az Európa 

Kollégium felhasználója. Több kérdéssel is készült. „Az egyik kérdésemre kaptam is választ, 

miszerint elkapjuk a Petőfi termét. Ez azért fontos, mert mielőtt még a felújítások elkezdődtek 

a Petőfiben, ott tartottuk a bulikat, és sokkal olcsóbbak voltak, sokkal pénztárca barátibbak. A 

felújítások alatt drágább bulikat szervezhettünk az egyetemistáknak, ami nem felelt meg.” 

 

Erős magyar érdekképviselettel a Tisza menti települések fejlődéséért 
2023. november 16. – PannonRTV 

Zentai és felsőhegyi beruházásokat tekintett meg szerda délután a Vajdasági Magyar Szövetség 

megbízott elnöke és delegációja. Lakossági fórumot is tartottak, melyen a helyiekkel közösen 

beszélhettek a fejlődési lehetőségekről. Felsőhegyen az elmúlt hónapokban elindult a 

falugondnoki szolgálat, felkarolták az Orom-parti törekvéseket és számos takarítási akciót is 

tartottak. Sztantity Szebasztián, köztársasági parlamenti képviselőjelölt, VMSZ: „A 

felsőhegyiek az utóbbi pár hónapban együtt rezonáltak azzal, ami most a VMSZ szlogenje lett, 

hogy Elnökünkért, a közösségünkért, a jövőért! A felsőhegyiek most nagyon összefogtak, 

elsősorban a közösségükért és a jövőjükért.” 
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VIII. Kárpátalja nap Brüsszelben 
2023. november 16. – Karpatalja 

Nyolcadik alkalommal tartottak Kárpátalja napot Brüsszelben, ahol fellépett a Beregszászi 

Színház társulata, illetve megnyílt Matl Péter munkácsi művész Málenkij Robotról szóló 

képkiállítása is. A rendezvényen Bocskor Andrea, kárpátaljai EP képviselő elmondta: céljuk, 

hogy felhívják a figyelmet a kárpátaljai magyar közösség helyzetére, a háború árnyékában 

megélt nehéz mindennapokra, valamint bemutassanak egy szeletet a helyi magyar képző- és 

színművészetből. A képviselő hozzátette: fontos, hogy a kárpátaljai magyarok, illetve az 

ukrajnai egyéb nemzetiségek jogairól ne feledkezzen meg az Európai Unió. A brüsszeli 

Kárpátalja napról hamarosan bővebb tudósítást láthatnak a Tv21 Ungvár műsorán. 

 

Szociális Központ épül a beregszászi tüdőgondozó helyén 
2023. november 16. – Kiszo.net 

Sok évig állt elhagyatottan Beregszász város végén az egykori tüdőgondozó épülete, amely már 

úgy tűnt, hamarosan az enyészetté válik. Ám az isteni gondviselésnek köszönhetően a Hungary 

Helps Program támogatásával a Beregszászi Görögkatolikus Esperesi Hivatal és a Szent 

Panteleimon Karitász Kárpátaljai Görögkatolikus Jótékonysági Szervezet megvásárolta az 

épületet és a hozzá tartozó földterületet, ahol szociális központot terveznek létrehozni. 

Szervezésükben került sor a Szociális Központ ünnepélyes projektbemutatójára, valamint 

annak szerződés-aláírására. Az épület felújítása a japán Terra Rennaisance Jótékonysági 

Szervezet közreműködésével, a Japán Külügyminisztérium támogatásával valósul meg. A 

bemutatónak az Ortutay Elemér Görögkatolikus Szakkollégium konferenciaterme adott 

otthont 

 

Újabb kategória kaphat felmentést a mozgósítás alól 
2023. november 16. – Kiszo.net 

Újabb kategóriát menthet fel a mozgósítás alól a Legfelső Tanács. Az erről szóló 

törvényjavaslatot Heorhij Mazurasu parlamenti képviselő készítette elő. Eszerint a volontőrök 

is mentesülnének a behívás alól. Ám nem mindenki. A felmentésnek több feltétele is van. Így 

az érintett személynek hivatalosan kell önkénteskedéssel foglalkoznia, amit a szükséges 

iratokkal is alá tud támasztani. Ezen kategóriába tartozó személy életkora 18-60 közötti kell 

hogy legyen, s mindenképpen hivatalosan bejegyezett munkahellyel kell rendelkeznie 

(minimum 0,75 részmunkaidőben), ezenkívül nem lehet adóelmaradása. A közelmúltban vagy 

a folyó hónapban végzett önkéntes tevékenységet okirattal kell bizonyítani. 

 

Emlékkonferencia a Rákóczi-főiskolán 
2023. november 16. – Karpatalja.ma 

100 éves a Kárpátaljai Református Egyház címmel szerveztek emlékkonferenciát a II. Rákóczi 

Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán november 16-án. A rendezvény a Beregszászi Református 

Gyülekezet kamarakórusának szolgálatával kezdődött. Ezután Zán-Fábián Sándor, a 

Kárpátaljai Református Egyházkerület (KRE) püspöke tartott nyitóáhítatot. – Itt az ideje 
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annak, hogy bűnbánatot tartsunk, és elhatározzuk, elszánjuk magunkat az Úr szolgálatára. 

Neki szolgálni örömmel az elmúlt száz esztendőben nem mindig adatott meg. Vagy azért, mert 

nem az Úrra néztünk, vagy azért, mert a körülmények nagyon megkeserítették életünket, illetve 

az elődeink életét – emelte ki a püspök. 

 

Terítéken a kárpátaljai magyar közösség helyzete 
2023. november 16. – Kárpátalja.ma 

A kárpátaljai magyar közösség jogi helyzetéről és mindennapjairól tájékoztatták Várhelyi 

Olivér szomszédságpolitikáért és bővítésért felelős biztost november 16-án. Erről Bocskor 

Andrea, a Fidesz európai uniós parlamenti képviselője adott rövid tájékoztatást a Facebook-

oldalán. A Várhelyi Olivérrel való találkozón Bocskor Andrea képviselőasszony mellett részt 

vett Orosz Ildikó, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola és a Kárpátaljai Magyar 

Pedagógusszövetség elnöke, valamint Brenzovics László, a Kárpátaljai Magyar Kulturális 

Szövetség elnöke is. 

 

A magyar orvosok sem konzultálhatnak magyarul a betegeikkel Kárpátalján 
2023. november 16. – HírTV, Mandiner, origo.hu, KárpátHír 

Rendelettel akarja meghatározni az ukrán kormány, hogy a kárpátaljai magyar iskolákban 

ezentúl csak délután 5-től, a tanítási idő lejárta után beszélhetnek magyarul a tanárok és a 

diákok egymással. Az új rendelet szerint a magyar orvosok sem konzultálhatnak magyarul a 

betegeikkel Kárpátalján. Bocskor Andrea, a Fidesz európai parlamenti képviselője 

nonszensznek nevezte az új intézkedést. Ukrajnának ugyanis ahhoz, hogy az Európai Unió 

tagja legyen, már a csatlakozási tárgyalások megkezdéséhez garantálnia kell a nemzeti 

kisebbségek jogait. 

 

Emlékkonferencia a 100 éves Kárpátaljai Református Egyházkerület tiszteletére 
2023. november 16. – Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma 

100 éve, 1923. június 7-én Munkácson iktatták be Bertók Bélát, az újonnan megalakult 

kárpátaljai református egyházkerület püspöki tisztségébe. Lényegében ezt a dátumot tekintjük 

ma az önálló Kárpátaljai Református Egyházkerület megalakulásának is. Ennek tiszteletére 

ünnepi programsorozattal készül az egyház és partner intézményei, így a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskola is, ahol a fennállás jubileuma kapcsán emlékkonferenciát 

tartanak. A konferenciát nyitó áhítattal kezdték, amin Zán Fábián Sándor a Kárpátaljai 

Református Egyházkerület püspöke, megköszönte a konferencia megszervezését, továbbá 

kiemelte, hogy a Trianont követő időszakhoz hasonlóan ma, is megpróbáltatások sújtják a 

református közösségeket, viszont mint akkor úgy ma is van reménységünk Istenben. A 

Rákóczi- főiskola számára a református egyház kiemelten fontos, hiszen nagy részt vállaltak 

abban, hogy az önálló kárpátaljai magyar felsőoktatás a főiskola formájában megalakulhasson. 
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A 2023/2024-es tanévben 44 pályázat részesült Soós Kálmán-ösztöndíjban 
2023. november 16. – Kárpátalja.ma 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány szervezésében 2023. november 10-én a Magyar 

Tudomány Napja alkalmából megrendezett XX. Fiatal Kárpátaljai Magyar Kutatók 

Konferenciáján került sor a Soós Kálmán-ösztöndíjak ünnepélyes kiosztására a Rákóczi-

főiskola Gross Arnold termében, melynek keretén belül 44 pályázat részesült ösztöndíjban. A 

rendezvényt megtisztelte jelenlétével: Bacskai József, Magyarország Ungvári 

Főkonzulátusának főkonzulja, Trieb Gergely, Magyarország Beregszászi Konzulátusának 

konzulja, Prof. Dr. Csernicskó István, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola rektora, 

a Kárpátaljai Magyar Akadémiai Tanács elnöke, Prof. Dr. Weiszburg Tamás, az Országos 

Tudományos Tanács elnöke (online). 

 

 

Székelyföldön oktatták a drávaszögi halászlé készítését 
2023. november 16. – Kepesujsag.com 

A Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége (HMDK) nevében Munk Erik, a Kárpát-

medence halászléfőző-bajnoka és csapata székelyföldi szakácsoknak tanította meg a 

hamisítatlan drávaszögi halászlé elkészítésének fortélyait. Különleges gasztronómiai 

eseménynek adott otthont Szovátán a Teleki Oktatási Központ. Székelyföldre látogatott 

ugyanis a HMDK képviseletében és csapata kíséretében a laskói Munk Erik, a Kárpát-medence 

halászléfőző-bajnoka. A drávaszögi delegáció azzal a céllal tett meg ekkora utat, hogy a helyi 

érdeklődő étteremtulajdonosoknak, szakácsoknak bemutassa és megtanítsa a drávaszögi 

halászlé készítésének csínját-bínját. 

 

Márton-nap Pélmonostoron 
2023. november 16. – Kepesujsag.com  

Szent Márton története az emberségről szól, ami mindig minden korban aktuális, éppen ezért 

olyan fontos, hogy ezt a legendaeljátszás keretében átadjuk az utánunk következő 

generációknak – hangsúlyozta parlamenti képviselőnk, Jankovics Róbert HMDK-elnök a 

Márton-napi eseményen, amelyet immár 24 éve rendez meg a HMDK pélmonostori 

alapszervezete és a Baranyai Magyar Katolikus Nőegylet. Szent Márton püspök liturgikus 

emléknapja, november 11-e jeles nap a pélmonostoriak számára, ugyanis ekkor ünneplik 

városuk napját, immár negyed évszázada. Az időjárás sajnos nem kedvezett a rendezvénynek, 

elmaradt többek között a kirakodóvásár is.   
 

Tisztújító közgyűlés a kopácsi Arany János Magyar Kultúregyesületben 
2023. november 16. – Kepesujsag.com 

Az elmúlt négy évet lezárva tisztújító közgyűlésre került sor a nagy múltú kopácsi Arany János 

Magyar Kultúregyesületben. A plénum megerősítette tisztségében a 9 fős vezetőséget, az elnöki 
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https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/a-2023-2024-es-tanevben-44-palyazat-reszesult-soos-kalman-osztondijban/
https://kepesujsag.com/szekelyfoldon-oktattak-a-dravaszogi-halaszle-kesziteset/
https://kepesujsag.com/marton-nap-pelmonostoron-3/
https://kepesujsag.com/tisztujito-kozgyules-a-kopacsi-arany-janos-magyar-kulturegyesuletben/
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feladatokat pedig a következő időszakban is Varga József fogja ellátni. A kopácsi Arany János 

Magyar Kultúregyesület sok évtizedes múlttal rendelkező civil szervezet. Az egyesület 24 évvel 

ezelőtt, a honvédő háború után, 1999-ben alakult újjá, és ekkor lett hivatalosan is bejegyezve, 

elsősorban azzal a céllal, hogy a kopácsi magyarság művelődési életét szervezze és életben 

tartsa a falu hagyományait és népszokásait. Működésének már az elején bekapcsolódott abba 

a rendezvénybe, amelynek sokszor a főszervezője is volt, a kulturális részének pedig a mai napig 

szervezője – ez pedig nem más, mint az időközben óriási méreteket öltött Kopácsi 

Halásznapok. 

 

Kórusok találkozója a Népkörben 
2023. november 16. – Kepesujsag.com 

Rétfalusi kórustalálkozó névvel tartotta meg legutóbbi rendezvényét az eszék-rétfalusi Népkör 

Magyar Kultúregyesület, amelyen baranyai, szlavóniai és magyarországi kórusokat láttak 

vendégül. Az eszék-rétfalusi Népkör Magyar Kultúregyesület az eszéki magyarság egyik 

bástyája. Vegyes kart és tánccsoportot működtetnek, évente számos kultúrprogramot 

rendeznek, melyek közül a legjelentősebb az Eszéki Magyar Nap. A nagy múltú egyesület egyik 

legfőbb célja a magyar nyelv és kultúra ápolása. Megtartják nemzeti ünnepeinket, kiállításokat, 

irodalmi esteket, nótaesteket szerveznek, és az egyesület keretében működő énekkar és népi 

tánccsoport is számos helyen lép színpadra minden évben. 

 

Tisztújító közgyűlés a HMDK várdaróci alapszervezetében 
2023. november 16. – Kepesujsag.com 

Múlt héten tartotta meg tisztújító közgyűlését a HMDK várdaróci alapszervezete, ahol Péter 

Szabolcsot választották meg elnöknek, az egyesület alelnökei pedig Dékány Toni és Bicó János 

lettek. A Horvátországi Magyarok Demokratikus Közösségének várdaróci alapszervezete 1994-

ben alakult meg. Az első elnöke Botykai István volt. A kezdetekben egy nagyon nemes és fontos 

feladat állt előttük: törődni a menekültsorba kényszerültekkel. Igyekeztek megoldást találni 

falubelijeik elhelyezési és ellátási gondjaira, vagy éppen az otthon maradottakkal történő 

kapcsolattartásra. A békés reintegráció utáni időszakban a visszatéréssel kapcsolatos 

problémák mellett újra kellett indítani a közművelődést. Ekkor már Ádám Sándor vezette a 

szervezetet.  
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